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På vegne af VFOS – henvendelse omkring evt. forlængelse af kommunal hjælpeforanstaltning 

 

For aftenskolerne i Viborg har Corona-nedlukningen været en særdeles hård tid økonomisk og administrativt. 

Aftenskolerne har kunnet gøre brug af de statslige hjælpepakker til ”tabt deltagerbetaling” og til ”Faste 

omkostninger” i 2020 og nu er KUM-puljen 2021 fortsat tilgængelig for ansøgning pt. for aktiviteter frem til 5/4-

2021.  Viborg kommune har været meget lydhør overfor vores udfordringer og problemer og har strakt sig vidt i 

bestræbelserne på at hjælpe os. Dette vil VFOS på vegne af alle aftenskoler i Viborg gerne sige tak for. På trods af 

ovenstående står aftenskolerne stadig i en meget svar situation, som følge af den langvarige nedlukning og nu med 

udsigt til en langsom genåbning. Mange aftenskoler er klemte og hvordan fremtidsscenariet ser ud ved vi endnu 

ikke. 

 

At skabe de rigtige rammer for genåbning og ikke mindst genstart af aktiviteter vil forhåbentlig gøre, at vi igen kan 

finde fællesskabet frem og skabe gode medborgerrelationer. Mange kursister er fortsat bekymrede, hvordan 

igangsætning af aktiviteter skal kunne afvikles og under hvilke forudsætninger. Der forudses en vis tilbageholdenhed 

fra kursisterne og dette kan være medvirkende til, at indtegningsperioden til kommende genstart sommer/efterår-

sæson vil have færre tilmeldinger og dermed kan den økonomiske situation forværres for aftenskolerne.  

 

På vegne af VFOS vil vi gerne indstille til, at Viborg kommune vil videreføre elementerne fra hyrdebrevet som 

kulturministeriet udsendte forår 2020 til at gælde for resten af året 2021. I skrivende stund er der allerede flere 

kommuner som har meldt dette ud selvom der endnu ikke er udstedt politisk hjemmel for, at understøtte 

aftenskolerne så de bedst mulig kommer i god drift igen og kan være med til at genstarte kulturen og fællesskabet. 

Kun et fælles ansvar mellem stat og kommuner kan dog for alvor sikre, at der ikke sker varig skade på de 

folkeoplysende foreninger og den danske tradition for folkeoplysning. 

 

Nogle af elementerne som nævnes i hyrdebrevet (2020) er: 

 

Udbetalinger af tilskud til aftenskolerne kan fremrykkes og dermed understøtte 

skolernes likviditet og i øvrigt udvise den fornødne fleksibilitet, så konkurser som 

følge af COVID-19 undgås. 

 

Der kan ses bort fra kravet om, at der kun kan udbetales tilskud for gennemført 

undervisning jf. Folkeoplysningsloven og Løn og ansættelsesbekendtgørelsens § 10 

stk. 1. Der er nu etableret hjemmel til, at der kan udbetales tilskud for 

undervisningstimer på igangsatte kurser og planlagte kurser, som aflyses på 

baggrund af myndighedernes udmeldinger vedr. COVID-19. Det bør i den 

sammenhæng naturligvis være en forudsætning, at der i overensstemmelse med 

lønbekendtgørelsen udbetales løn til underviseren for den omfattede undervisning. 
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Der kan udbetales lokaletilskud til foreninger og aftenskoler, også selvom aktiviteter 

er aflyst. 

 

Der kan udbetales tilskud for undervisning, hvor den fysiske undervisning erstattes 

med fjernundervisningstilbud på igangsatte hold uden hensyntagen til de gældende begrænsninger på 

fjernundervisningens omfang. Kommunerne bør i den sammenhæng anerkende indsatsen for at opretholde 

undervisningen. 

 

Det er VFOS håb, at der bliver set med politisk velvilje på ovenstående punkter, idet vi fra VFOS’s side eller kan 

frygte at nogle aftenskoler må lukke. I den forbindelse er det vigtigt for os at påpege, at aftenskolerne påtager sig 

den almene oplysning af især de ældre borgere i Viborg kommune. Såfremt aftenskolerne ikke kan tilbyde dette, vil 

en stor gruppe , af især sårbare voksne ikke have andre steder at søge hen for at dyrke deres hobbies og motionere. 

Sluttelig forventes Ensomhedsproblematikken blandt de nævnte yderligere at stige når/hvis fællesskabet lader vente 

på sig i aftenskolerne og dette vil formentlig have konsekvenser andre steder i kommunens økonomi. 

 

Nedenstående skoleledere står naturligvis til rådighed for evt. spørgsmål: 

 

Formand VFOS Suzan Boran – Skoleleder SOF og Lone Husted Kristensen, Skoleleder LOF Midtjylland 

 

På vegne af VFOS 

 

 

Lone Husted Kristensen 

Skoleleder LOF 

 

Bedste hilsner 

Lone Husted Kristensen 

 

Skoleleder LOF Midtjylland 

 

 
 


